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موافقان و مخالفان کلیات لایحه برنامه هفتم توسعه چه گفتند؟
ســرویس سیاسی - در جلسه 
علنی دیــروز )دوشــنبه ۳ مهر ماه( 
مجلس شــورای اســامی بررسی 
گزارش کمیســیون تلفیــق در مورد 
لایحه برنامه هفتم توســعه جمهوری 
اســامی ایران در دســتورکار قرار 

گرفت.
شــاکله برنامه هفتم کاملًا 

حفظ شده است
در ابتدای جلســه محسن زنگنه 
در تشــریح گزارش کمیسیون تلفیق 
در مورد لایحه برنامه هفتم توســعه 
جمهــوری اســامی ایــران، اظهار 
داشت: گزارش کمیسیون تلفیق برنامه 
با حضــور نمایندگان دســتگاه های 
اجرایی، مرکز پژوهش های مجلس، 
دیوان محاســبات و کار شبانه روزی 
نمایندگان بررسی و به تصویب رسید. 
جداول یک تا ۶ برنامه هفتم توســعه 
که بیانگر رشــد اقتصادی، اشــتغال، 
مالیــات، اصاح ســاختار بودجه و 
صندوق های بازنشستگی است، هیچ 

گونه تغییری نکرده است.
زنگنه بیان کرد: جدول شــماره 
۷ این لایحه درباره مســائل مربوط به 
کمیسیون کشــاورزی است که اصل 
جــدول تصویب شــده و مواردی را 
هم نمایندگان به عنوان شاخص های 
حوزه کشاورزی به آن اضافه کردند. 
جدول شــماره ۸ دربــاره آب هیچ 
تغییــری نداشــته، جــداول ۹ و ۱۰ 
تغییــرات جزئی برای بهینه ســازی 
داشــته اســت. در جــدول ۱۲ عیناً 

پیشنهاد دولت تصویب شده است.
ســخنگوی کمیســیون تلفیق 
برنامــه هفتم توســعه تصریح کرد: 
جدول ۱۵ درباره حوزه سامت است 
که کاماً حفظ شده و کمیسیون تلفیق 
فقط برخی شــاخص ها مانند دیابت، 
چربی خون و ناباروری را به آن اضافه 
کرده اســت. لایحــه دولت در حوزه 
فرهنگ نواقصی داشــت که ما آن را 
تــا حد ممکن رفع کردیــم. بنابراین 
برخاف آن چیزی که بیان می شــود، 
شــاکله برنامه هفتم کاماً حفظ شده 

است.
نماینــده مردم تربت حیدریه در 
مجلس شــورای اسامی با بیان اینکه 
تغییراتــی که مجلــس در حوزه های 
اقتصادی داده عموماً ۳ هدف را دنبال 
کــرده که هــدف اول ثبات اقتصادی 
اســت، گفت: کمیســیون تلفیق هر 
جایی را که تشخیص داد ممکن است 
باعث بی ثباتی اقتصادی و تورم شود، 
اصاح کرده کــه مهم ترین موارد آن 
درباره صندوق های بازنشســتگی و 

بانکداری بود.
زنگنه تاکید کــرد: هدف دیگر 
کمیســیون تلفیق رشد اقتصادی بود 
که اگر می خواهیم به رشد اقتصادی ۸ 
درصدی برسیم، باید موانع آن برداشته 
شــود. مردمی سازی اقتصاد هم دیگر 
هدف کمیســیون تلفیق بوده است. ما 
دولــت را مکلف کردیم که باید همه 
طرح هــای انتفاعی را با مشــارکت 
بخــش خصوصــی و عمومی انجام 

دهد.
توجه به محرومیت زدایی و 

مشارکت مردم در اقتصاد
موســی  الاســام  حجــت 
غضنفرآبــادی در موافقت با کلیات 
گــزارش کمیســیون تلفیــق درباره 
لایحــه برنامه هفتم توســعه گفت: 
آنچه کمیســیون تلفیق لایحه برنامه 
هفتم توســعه انجــام داده، به لایحه 
دولت کمک کرده است و اعضای این 
کمیسیون پیشــنهادات و برنامه های 
خوبی را در موضوعات مختلف پیش 
بینی کرده و در این لایحه گنجانده اند.
وی بیــان کرد: بــرای مثال در 
مسائل اقتصادی این گونه برنامه ریزی 
شده که ثبات اقتصادی، کاهش تورم و 
رشد اقتصادی ایجاد شود. به صورت 
کلی می توانیم پیشرفت در همه ابعاد 

را در برنامه هفتم توسعه ببینیم.
رئیــس کمیســیون قضائــی و 
حقوقی مجلس شــورای اســامی 
تاکید کرد: برنامه های اقتصادی بسیار 
خوبی در این لایحه پیش بینی شــده 
و امیدواریــم با ایــن برنامه ها بتوانیم 
شاهد رشــد اقتصادی ۸ درصدی در 
طول اجرای برنامه هفتم توســعه در 

کشور باشیم.
نماینــده مردم بــم در مجلس 
شــورای اســامی تصریــح کــرد: 
مشارکت مردم در اقتصاد هم به خوبی 
در برنامــه لایحه هفتم توســعه آمده 
است. همچنین در برنامه های فرهنگی 
هــم مباحث خوبی به ویژه برای حل 
آسیب های اجتماعی و رفع مشکات 

مربوط به خانواده دیده شــده است.
غضنفرآبادی بیــان کرد: همچنین در 
لایحه برنامه هفتم توسعه نوآوری های 
بسیار خوبی در نظر گرفته شده است؛ 
بــرای مثال صدور انحصــار وراثت 
یکــی از موضوعات جزئی و پیش پا 
افتاده اســت که سالهاســت از سوی 
دادگاه ها انجام می شود اما در گزارش 
کمیســیون تلفیق درباره لایحه برنامه 
هفتم توســعه این کار به ثبت احوال 
محول شده اســت.وی تصریح کرد: 
نکات مثبت گزارش کمیسیون تلفیق 
درباره برنامه هفتم توســعه غیرقابل 
انکار است. درباره محرومیت زدایی 
هــم برنامه های بســیار خوبی پیش 
بینی شــده و ما باید ابتدا به کلیات این 
گزارش رأی مثبت دهیم و در صورتی 
که ایراد یا ابهامی وجود داشــت، در 
صحــن مجلس اصاح می شــود یا 
آنکه با ارجاع به کمیسیون تلفیق رفع 

خواهد شد.
در برنامــه هفتم به امنیت 

غذایی توجه نشده
در ادامــه جلســه، رحمت الله 
نــوروزی در مخالفــت بــا کلیات 
گزارش کمیسیون تلفیق درباره لایحه 
برنامه هفتم توسعه، اظهار داشت: در 
ایــن برنامه ۱۶ هزار همت بار مالی به 
دولت تحمیل شــده و سه هزار همت 
از درآمدهای دولت کم شــده است. 
همچنیــن ۹۹۱ حکــم و ۲۷ نهاد و 
ســازمان جدید به برنامه اضافه شده 
است؛ عاوه بر این ۳۵ حکم اصاح 
ســاختاری حــذف و ۱۸ حکــم به 

جزئیات مصوب اضافه شده است.
وی بیان کرد: نگاه مساله محوری 
در برنامه حذف شــده اســت که این 
موضوع یکی از ایرادات اصلی به این 
لایحه اســت. همچنین به معضات 
مربوط به زیرساخت های آب، برق و 
گاز کشــور هیچ گونه توجهی نشده 

است.
نماینــده مردم علــی آباد کتول 
در مجلس شــورای اسامی تصریح 
کرد: محدود شــدن اشتغال به کسب 
و کارهای خرد و خانگی، عدم توجه 
به توسعه صنعتی مناطق محروم، عدم 
توجه به مسائل کان مربوط به آب و 
ســرمایه گذاری در حوزه های نفت و 
گاز از دیگر ایراداتی است که می توان 

درباره این لایحه مطرح کرد.
عضو کمیســیون کشــاورزی 
مجلس شورای اسامی تاکید کرد: در 
برنامه هفتم توسعه به موضوع امنیت 
غذایی توجه نشــده است. همچنین 
صندوق هــای بازنشســتگی امروز 
مشکات عدیده ای دارند که باید در 
برنامه هفتم توسعه به آنان توجه شود 
که متأسفانه در این لایحه مغفول مانده 
اســت. عدم توجه به حل آسیب های 
اجتماعی هم از دیگر ایراداتی اســت 
که در لایحه برنامه هفتم توسعه وجود 

دارد.
نماینده مردم علی آباد در مجلس 
شــورای اسامی با اشاره به عدم ارائه 
رویکرد مشخص در حوزه استخدام 
در برنامــه هفتــم توســعه، گفت: 
توانمندســازی نیروی انسانی در ۴۰ 
سالگی دوم انقاب اسامی از اهمیت 
فراوانی برخوردار اســت که باید در 
برنامــه هفتم مدنظر باشــد. به طور 
کلی برنامه هفتم توســعه در مواردی 
قابلیــت اجرا ندارد و بــه اعتقاد بنده 
باید لایحه برنامه هفتم توسعه مجدداً 
به کمیســیون تلفیق فرستاده شود تا 

بررسی بیشتری شود.
برنامــه هفتم ضمانت اجرا 

ندارد

همچنین سید محمد مولوی در 
مخالفت با کلیات گزارش کمیسیون 
تلفیــق دربــاره لایحــه برنامه هفتم 
توسعه، گفت: این لایحه فقط مختص 
به دولت نیست و از آنجایی که تأمین 
معیشــت، امنیت و توسعه کشور در 
گرو تصویب این برنامه است، باید با 

حساسیت ویژه ای بررسی شود.
نماینده مــردم آبادان در مجلس 
شورای اسامی تاکید کرد: پیشرفت 
تــوأم با عدالت بایــد در برنامه هفتم 
لحاظ شــود. مردمی ســازی اقتصاد 
در برنامه هفتم بــه خوبی پیش بینی 
شــده، امــا لازم اســت در این مورد 
دولت مکمل کار باشــد نه اینکه فقط 
مدیریت را بر عهده داشــته باشــد و 

بخش خصوصی مکمل باشد.
مولــوی متذکــر شــد: یکی از 
اشــکالات برنامه ششم توسعه عدم 
ضمانت اجــرای آن بــود که باعث 
شده بود سقف اجرای آن بیشتر از ۳۷ 
درصد نباشد، بنابراین در برنامه هفتم 
توسعه لازم است اهداف تعیین شده 
واقع بینانه تر باشد. شیوه نظارت یکی 
از نقایص برنامه های توسعه قبلی بود 
که در برنامه هفتم نیز به خوبی لحاظ 
نشــده اســت و این نشان می دهد که 
در ایــن برنامه هم برای رفع مشــکل 
ضمانت اجرایی کار خاصی نشــده 

است.
وی افزود: متأســفانه به موضوع 
مــرز و مناطق محروم در برنامه هفتم 
پرداخته نشــده است. تاکنون ۹ هزار 
پیشــنهاد از سوی نمایندگان پیرامون 
این برنامه ارائه شــده، بنابراین نباید 

این لایحه با عجله بررسی شود.
باید برنامــه هفتم هر چه 

سریع تر تعیین تکلیف شود
در ادامه جلسه، عبدالعلی رحیمی 
مظفری در موافقت با کلیات گزارش 
کمیســیون تلفیق درباره لایحه برنامه 
هفتم توســعه، گفت: متوســط رشد 
کشور طی ۱۰ سال گذشته حدود ۱.۱ 
درصد است که این عدد باید حداقل 
به ۸ درصد برسد. سوال بنده آن است 
که آیا با لایحه دولت امکان تحقق این 
مهم وجود داشت؟ طبیعتاً اینگونه نبود 
و نیاز بود تغییرات اساســی در لایحه 

ارسالی دولت ایجاد شود.
وی ادامــه داد: در حــال حاضر 
حــدود ۹ هزار پیشــنهاد برای لایحه 
برنامــه هفتم توســعه مطرح شــده 
اســت و اگر به کلیــات لایحه رأی 
ندهیم، گزارش با ۹ هزار پیشــنهاد به 
کمیســیون بازمی گردد این در حالی 
اســت که لایحه بودجه ۱۴۰۳ باید بر 
مبنای همین برنامه تدوین و تصویب 
شــود. ضرورت دارد هر چه سریع تر 
برنامه هفتم تعیین تکلیف شــود چرا 
که اگر این اتفاق رخ ندهد در تدوین 
و تصویــب بودجه ۱۴۰۳ با مشــکل 

روبرو می شویم.
نماینده مــردم سروســتان در 
مجلس شورای اسامی در واکنش به 
این ادعا که تکلیف دولت در گزارش 
کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم 
زیاد شــده اســت، تصریح کرد: این 
موضوعات تکلیف نیســت و بیشتر 
در قالب مجوز مطرح شــده اســت. 
برای مثــال حتی یک کلمــه درباره 
ورزش در لایحــه برنامه هفتم نیامده 
بود که لازم بود اصاح شــود. توسعه 
ورزش همگانی، ارائه تســهیات به 
مدال آوران و تقویت صندوق حمایت 
از مدال آوران از اصاحاتی بود که در 

کمیسیون انجام شد.
رحیمــی مظفری ادامــه داد: در 
گــزارش کمیســیون تلفیــق درباره 

موضوع تســهیات بانکــی مناطق 
محروم تأکید شده است تا ۲۰ درصد 
افزایــش پیدا کنــد. در لایحه دولت 
پیشــنهاد افزایش ســن بازنشستگی 
مطرح شده بود که قابل قبول نبود و در 
کمیسیون اصاح شد. از سوی دیگر 
نحوه محاسبه حقوق بازنشستگی به 
۵ ســال افزایش پیدا کرده بود که در 
نهایت موجب کاهــش حقوق آن ها 
می شــد و مجلس این موضوع را نیز 

اصاح کرد.
بحث بانکداری اسلامی در 
برنامه هفتم مغفول مانده است

همچنیــن حســین رجایی در 
مخالفت با کلیات گزارش کمیسیون 
تلفیــق در مورد لایحــه برنامه هفتم 
توســعه، گفت: دولت در برنامه هفتم 
دربــاره صندوق های بازنشســتگی 
برنامه مشــخصی ارائه نکرده است و 
به راحتی از این موضوع گذشته است.

وی ادامه داد: همچنین در بحث 
پرداخت حقوق و عدالت در توزیع، 
ما شاهد ناعدالتی هستیم و چرا در این 
برنامه به این موضوع به طور شــفاف 
اشــاره نشده است؟ بحث ساماندهی 
کارکنــان دولت نیــز در این برنامه به 

خوبی دیده نشده است.
نماینــده مردم لنجان در مجلس 
شورای اســامی با بیان اینکه مسائل 
زیست محیطی در برنامه هفتم توسعه 
به صورت شــفاف بیان نشده است، 
اظهار داشــت: درباره تمرکززدایی بنا 
بر این بود کــه برخی از اختیارات به 
اســتان ها واگذار شــود، اما در برنامه 
هفتم توســعه خبری از این موضوع 

نیست.
رجایــی تاکیــد کــرد: بحث 
بانکداری اسامی در این برنامه مورد 
غفلت واقع شده است. درباره اقتصاد 
دریامحــور نیز توجهــی به ظرفیت 
دریای خزر نشــده اســت، در حالی 
که به عنوان یکی از کریدورهای مهم 

کشور از آن یاد می شود.
وی اظهار داشــت: بــا توجه به 
عملکرد دولت در برنامه ششم توسعه 
و دســت نیافتن به مواردی که در آن 
برنامه به آن تاکید شده بود، لازم است 
درباره برنامه هفتم توســعه تمهیداتی 
اندیشیده شــود که دولت بتواند این 
برنامه را بــه بهترین نحو ممکن اجرا 

کند.
توجــه کمیســیون تلفیق 
به جایگاه صنعــت فضایی در 

برنامه هفتم
همچنین علی جــدی، نماینده 
مردم شــیروان در مجلس شــورای 
اسامی در موافقت با کلیات گزارش 
کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم 
توسعه، اظهار داشت: اولویت برنامه 
هفتم توســعه تحقق رشد اقتصادی ۸ 
درصدی همراه با عدالت است که این 
مسئله در برنامه دولت دیده نشده بود. 
همچنین سرفصل صنعت که مهم ترین 
محور در برنامه هفتم توســعه است، 
حذف شــده بود که کمیسیون تلفیق 
در چند ماده به این موضوع پرداخت. 
وی ادامه داد: برنامه هفتم توسعه باید 
مسئله محور باشد، اما مسئله خودرو 
که یکی از مســائل اصلی کشور است 
در برنامــه نیامده اســت. همچنین به 
هوش مصنوعــی که یکی از مواردی 
اســت که در آینده تحولات بسیاری 
را ایجاد خواهد کرد، پرداخته نشــده 
بود که با پیشنهاد کمیسیون صنایع این 

مورد نیز اضافه شد.
نایب رئیس کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس شورای اسامی تصریح 
کــرد: صنعت فضایی که در دو دولت 

گذشته مورد غفلت واقع شده بود، در 
برنامــه هفتم ضعیف دیده شــده بود 
که با پیشــنهاد کمیته صنعت مجلس 
تقویت شــد. افزایش ســهم اقتصاد 
دیجیتــال به ۱۵ درصد هم یکی دیگر 
از موارد مصوب در کمیســیون تلفیق 
بود. همچنین بــا تعریف ردیف های 
محرومیت زدایی کمک های خوبی به 

نقاط محروم کشور شد.
توجه به مسئله محوری در 

برنامه هفتم
در ادامــه جلســه، محمدرضا 
دشتی اردکانی در موافقت با گزارش 
کمیسیون تلفیق در مورد لایحه برنامه 
هفتم توسعه، بیان کرد: نمایندگان در 
کمیسیون تلفیق حدود ۶ هفته کاری 
و به صورت شبانه روزی با همکاری 
دولت، سازمان برنامه و بودجه، مرکز 
پژوهش ها و دیوان محاسبات لایحه 
برنامه هفتم را بررســی کرده و اکنون 
ماحصل آن روی میز مجلس شورای 

اسامی است.
وی متذکر شــد: شخص رئیس 
جمهــور و رئیس مجلس شــورای 
اســامی چندین جلسه پیرامون این 
لایحه تشــکیل دادنــد و در نهایت با 
همکاری و همدلی مجلس شــورای 
اســامی و دولت لایحه برنامه هفتم 
توسعه با نگاه بهبود وضعیت معیشتی 
و رفاه مردم به این نقطه رسید. بنده به 
منتقدان این لایحه می گویم ای کاش 
یک بار با دقت لایحه را می خواندید! 
کمیســیون تلفیق تغییراتی در لایحه 
دولــت داشــت و آن را چکش کاری 
کرد.عضو هیئت رئیســه کمیســیون 
تلفیــق برنامه هفتم توســعه تصریح 
کــرد: لایحه دولــت فاقــد مقدمه 
توجیهی، منابع و مصارف بود و اسناد 
پشــتیبانی آن بعضاً بــا برخی احکام 
همخوانی نداشت. مسئله محور بودن 
برنامه هفتم توسعه یکی از موضوعاتی 
اســت که کمیسیون به آن توجه ویژه 
داشــت. قطعاً در جریان رسیدگی در 
صحن مواد دارای ایراد به کمیســیون 
تلفیق بازمی گردد تا اشکالات برطرف 
شود.دشتی اردکانی گفت: برنامه هفتم 
توســعه برنامه ای برای مدیریت پنج 
ساله آینده کشــور است و امیدواریم 
با همکاری مجلس شورای اسامی و 
دولت برنامه ای بــرای ارتقای رفاه و 
معیشت مردم، توجه به بازنشستگان، 
فرهنگیان و اقشار آسیب پذیر نوشته 

شود.
همسان ســازی در برنامه 

هفتم نیامده است
همچنیــن محمدرضا صباغیان 
در ایــن زمینه، گفت: انتظار داشــتیم 
دولت لایحه برنامه هفتم توسعه را به 
گونه ای ارائــه دهد که عدالت محور 
باشد. برای مثال همسان سازی حقوق 
بازنشســتگان در برنامه ششم توسعه 
آمده بود اما متأسفانه در لایحه برنامه 
هفتم توسعه نیامده، این در حالی است 
که انتظار جامعه آن اســت که همسان 
سازی حقوق بازنشستگان با شاغان 

انجام شود.
وی ادامــه داد: عاوه بر این در 
ماده ۲۹ برنامه ششــم توســعه بحث 
تجمیع و شــفاف ســازی حقوق و 
دریافتی مسئولان و مقامات آمده بود 
کــه این موضوع نیــز در برنامه هفتم 

توسعه نیامده است.
نماینده مــردم بافق و مهریز در 
مجلس شورای اسامی تصریح کرد: 
دولت مدام دم از مردمی سازی اقتصاد 
و کشــور می زند که برای تحقق این 
موضوع باید مســاله مدیریت واحد 
شــهری در لایحه برنامه هفتم توسعه 
دیده می شد. این برنامه جامع و کامل 
نیســت و به احزاب و تشــکل های 
صنفی هم توجهی نکرده، بهتر اســت 
این لایحه به دولت بازگردد تا اصاح 

شود.
محمدباقر قالیباف در پاســخ به 
این نماینده، گفت: این لایحه دیگر به 
دولــت بازنمی گردد و در صورتی که 
نمایندگان با کلیات آن مخالف کنند، 
جهت رفع ایرادات به کمیسیون تلفیق 

برنامه هفتم توسعه بازمی گردد.
تحمیل تکالیف مالایطاق به 

دولت
ســید جلیل میرمحمدی نیز در 
مخالفت با کلیات گزارش کمیسیون 
تلفیــق در مورد لایحــه برنامه هفتم 
توســعه، گفــت: اگر لایحــه برنامه 
هفتم رأی نیاورد هیچ اتفاقی عجیب 
و غریبــی نمی افتــد و صرفــاً برای 
رســیدگی مجدد به کمیسیون تلفیق 
برمی گردد و در اسرع وقت کمیسیون 
گزارش خود را به صحن مجلس ارائه 

می دهد.وی ادامه داد: با لایحه موجود 
چالش های مملکــت در حوزه های 
ســامت، انرژی، آب و صندوق های 
بازنشستگی رفع نمی شود. آیا ساختار 
بودجه در برنامه هفتم توسعه اصاح 
شده است؟ آیا در این برنامه موضوع 
صندوق های بازنشســتگی برطرف 
شــده اســت؟ آیا موضوع مسکن در 
این برنامه برطرف می شود؟ آیا در این 
برنامه به موضوع زیرساخت ها توجه 
جدی شــده است؟نماینده مردم میبد 
در مجلس شــورای اسامی تصریح 
کرد: در بهترین شــرایط گفته می شود 
که برنامه ششم توسعه ۳۰ درصد اجرا 
شده است. مرکز پژوهش های مجلس 
نیز اعام کرده اســت که ۹ درصد از 
برنامه ششــم اجرایی شده است.وی 
با بیان اینکه حدود ۲۷ ساختار جدید 
در لایحه برنامه هفتم دیده شده است 
که بار مالی زیادی دارد، گفت: برخی 
می گویند کــه آنچه در دســتورکار 
مجلــس قــرار گرفته دیگــر لایحه 
نیست، بلکه با حجم احکامی که به آن 
اضافه شده به طرح تبدیل شده است. 
بــا تکالیف مالایطاق و بار مالی که بر 
دولت تحمیل کرده ایم، معلوم اســت 

که این برنامه اجرایی نمی شود.
مصوبات کمیسیون تلفیق 
نسبت به لایحه دولت نقاط قوت 

فراوانی دارد
در ادامه، سید مرتضی خاتمی در 
موافقت با گزارش کمیسیون تلفیق در 
مورد لایحه برنامه هفتم توسعه، اظهار 
داشــت: لایحه برنامه هفتم در فصول 
مختلف دچار نارسایی و ابهام بود که 
باید این ابهامات رفع می شد. بعضاً کلی 
گویی در لایحه دولت وجود داشــت 
و در برخی موارد نیز مخالفت هایی با 
سیاست های کلی وجود داشت.عضو 
کمیســیون بهداشت و درمان مجلس 
شورای اسامی ادامه داد: در رسیدگی 
به لایحه برنامه هفتم کمیسیون محور 
رفتار کردیم و نمایندگان هر کمیسیون 
شــالوده نظرات اعضای کمیســیون 
متبــوع خود را در کمیســیون تلفیق 
برنامه هفتم مطرح کردند. در جلسات 
کمیسیون تلفیق برخی از وزرا حضور 

پیدا می کردند.
وی ادامه داد: مجلس اختیار دارد 
که پیش بینی های دولت را اصاح کند. 
حجــم تغییــرات در مصوبات مورد 
مناقشــه قرار گرفته و این مســئله در 
برنامه های مختلف گذشته هم اتفاق 
افتاده است و نباید مانند قانون بودجه 

دست مجلس را ببندیم.
خاتمی با تاکید بر اینکه مصوبات 
کمیســیون تلفیق نســبت به لایحه 
تقدیمی دولت نقــاط قوت فراوانی 
دارد، گفت: مصوبات کمیسیون تلفیق 
باید در مقایســه با لایحه دولت مورد 
قضاوت قــرار گیــرد. در مصوبات 
کمیسیون تلفیق اشکالاتی وجود دارد 
که در جریان رســیدگی به جزئیات 

قابل اصاح است.
در لایحــه برنامــه هفتم 

توسعه کلی گویی شده است
در نهایــت، علیرضا پاک فطرت 
در مخالفت با گزارش کمیسیون تلفیق 
در مورد لایحه برنامه هفتم توســعه، 
گفت: باید شایســته ســالاری و رفع 
مشکل مدیریتی در لایحه برنامه هفتم 

مورد توجه قرار می گرفت.
وی بــا بیان اینکه احکام مربوط 
به انرژی در لایحه برنامه هفتم توسعه 
مشکات این حوزه را حل نمی کند، 
ادامــه داد: در لایحــه برنامــه هفتم 
راهکاری برای حل مشــکل آلودگی 
هوا نیامده اســت. باید در برنامه هفتم 
پیشرفت اقتصادی توأم با عدالت دیده 

شود.
نماینده مردم شــیراز در مجلس 
شــورای اســامی تصریح کرد: الان 
رویه به این صورت اســت که بودجه 
پروژه ها با نظــام چانه زنی به مناطق 
مختلف داده می شــود که راهکاری 
برای حل این مشــکل در برنامه هفتم 

توسعه نیامده است.
وی افــزود: باید در برنامه هفتم 
به وضعیت نامناســب شاخص های 
کیفیــت نظام اداری و اســتخدامی و 
رویکردهای اصاح نظام اداری توجه 
شــود. در لایحه برنامه هفتم توسعه 
توجهی به مسائل آموزشی نشده و با 
ایــن وضعیت همچنان مدرک گرایی 
در اولویــت خواهد بود. پاک فطرت 
بیان کرد: در لایحه برنامه هفتم توسعه 
کلی گویی شــده است و به وضعیت 
معیشــت کارگران و کارمندان هم آن 
طور که باید و شــاید توجهی نشــده 

است.

گزارش کمیسیون تلفیق در مورد لایحه برنامه هفتم توسعه در دستورکار مجلس قرار گرفت و موافقان و مخالفان نقطه نظرات خود را مطرح کردند.

مجلــس اختیــار دارد کــه پیش بینی هــای دولــت را اصــلاح کنــد. حجــم تغییــرات در 
مصوبــات مــورد مناقشــه قــرار گرفته و ایــن مســئله در برنامه هــای مختلف گذشــته 
هــم اتفــاق افتــاده اســت و نبایــد ماننــد قانــون بودجــه دســت مجلــس را ببندیــم.

ســرویس سیاســی - عضــو 
کمیســیون امــور داخلی کشــور و 
شــوراهای مجلــس آخرین وضعیت 
بررســی طرح ســاماندهی برگزاری 

تجمعات و اجتماعات را تشریح کرد.
ابوالفضل ابوترابی عضو کمیسیون 
امور داخلی و شوراهای مجلس شورای 
اسامی درخصوص آخرین وضعیت 
رسیدگی به طرح ساماندهی برگزاری 
تجمعات و اجتماعات گفت: ما مدت 
زیادی از وقت خود را به این اختصاص 
دادیم که دولت به ما قول داده بود در این رابطه لایحه ای به مجلس ارسال خواهد 

کرد، متاسفانه تا این لحظه لایحه ای از سوی دولت به مجلس ارسال نشده است.
وی ادامه داد: ما یک طرح خوبی را از مجلس قبل آماده کرده بودیم که بعد از 
اینکه به کمیته مربوطه ارجاع شد و به خوبی روی آن وقت گذاشته شده و بازتنظیم 
شد، اکنون این طرح در دستور کار کمیسیون امور داخلی قرار دارد.عضو کمسیون 
امورداخلی کشور و شوراها تصریح کرد: با توجه به تاخیر دولت در ارسال لایحه، 
تصمیم کمیسیون بر این شد که همین طرح مورد بررسی قرار گیرد و از چند هفته 
قبل بررســی ماده به ماده این طرح در حال انجام است.ابوترابی درخصوص زمان 
احتمالی رســیدگی به این طرح در کمیسیون و ارسال آن به صحن مجلس گفت: 
فکر می کنم حداقل ۳ ماه زمان برای بررسی این طرح در کمیسیون مورد نیاز باشد 
که البته بعد از بررســی کمیســیون در نوبت صحن قرار گرفتن آن مهم است که با 
توجه به آغاز بررسی برنامه هفتم و بعد از آن در پیش رو بودن بررسی لایحه بودجه 
بعید می دانم که بررسی این طرح در صحن علنی در این دوره مجلس انجام شود.

سرویس سیاســی - وزیر امور خارجه در حاشیه اجاس مجمع عمومی 
ســازمان ملل متحد با وزیر امور خارجه عربســتان دیدار کرد. در ادامه دیدارهای 
دیپلماتیک حسین امیرعبداللهیان در حاشیه اجاس مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد در نیویورک، وزیر امور خارجه با فیصل بن فرحان وزیر امور خارجه کشور 
عربســتان دیدار و گفت وگو کرد. در این دیدار موضوعات مورد عاقه دو کشور 
در حوزه دوجانبه و منطقه ای مورد گفت وگو و تبادل نظر قرار گرفت. طرفین در 
این دیدار در مسیر عزم جدی دو کشور برای ورود به مرحله جدید، از بازگشایی 
سفارتخانه ها و استقرار سفرای دو کشور در تهران و ریاض اظهار خرسندی کردند.
امیرعبداللهیان ادامه داد: بر مبنای ایده مطرح شده در دیدار ولیعهد عربستان، آمادگی 
تنظیم و امضای ســند جامع همکاری های دو کشور را داریم. همچنین لازم است 
در مســیر عزم دو کشور برای گســترش روابط در زمینه های مختلف دوجانبه به 
ویژه اقتصادی و تجاری، کمیسیون مشترک اقتصادی دو کشور را فعال کنیم.وی 
بر ضرورت فعال ســازی خطوط حمل و نقل هوایی و دریایی میان دو کشــور به 
منظور تسهیل روند مسافرت و تجارت میان دو کشور تاکید کرد. وزیر امور خارجه 
همچنین ایده پیشنهادی جمهوری اسامی ایران برای تشکیل مجمع گفت وگو و 
همکاری بین هشــت کشور شمال و جنوب خلیج فارس را مورد تاکید قرار داد.
فیصل بن فرحان، وزیر امور خارجه عربستان نیز در این دیدار سرعت روند پیشرفت 
امور در روابط دو کشور از زمان انتشار اعامیه از سرگیری روابط را رضایت بخش 
دانست و گفت: عاوه بر آن افقهای جدید نیز باز کرده ایم.وی ضمن اعام تمایل 
کشورش برای تقویت همکاری های دوجانبه و اجرای ایده های مطرح شده، دیدار 
سران را زمینه ساز افزایش سرعت روند همکاری ها ارزیابی کرد.دو طرف در این 
دیدار اتفاق نظر خود را درخصوص تسریع در تشکیل کمیسیون مشترک اقتصادی 
دو کشور، تشکیل کمیته هماهنگی، راه اندازی خطوط حمل و نقل هوایی و دریایی، 
تسهیات کنسولی برای شهروندان و تقویت همکاری های ورزشی دو کشور اظهار 
داشتند. وزیران امور خارجه ایران و عربستان همچنین از هماهنگی فدراسیون دو 
کشــور برای انجام مسابقات ورزشی دو کشور در میادین خانگی ابراز خرسندی 

کردند و آن را دارای آثار مثبت بر افکار عمومی دو کشور دانستند.

ســرویس سیاسی - یک عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسامی گفت: 
مجلس می تواند در لوایح تغییراتی اعمال کند و هیچ جای قانون اساسی نگفته که 
مجلس باید ۱۰۰ درصد تابع لوایح باشد.  علیرضا سلیمی در اخطاری با استناد به 
اصل ۷۴ قانون اساسی در جریان جلسه علنی امروز مجلس و بررسی کلیات لایحه 
برنامه هفتم توسعه بیان کرد: وظیفه مجلس بررسی لوایحی است که از سوی دولت 
می آید. مجلس باید در همه مسائل لایحه محور باشد اما این بدین معنا نیست که 
۱۰۰ درصد تابع لوایح باشد. زمانی که یک لایحه در هیات وزیران تصویب می شود 
به مجلس می آید و مجلس وظیفه رسیدگی به آن را بر عهده دارد. مجلس ماشین 
امضا نیست، بلکه می تواند تغییرات مورد نظر را در لایحه اعمال کند. وی اظهار کرد: 
برخی از مسائل در لایحه برنامه هفتم مغفول مانده است. مانند مسئله فرهنگ، باید 
به این موضوع در صحن مجلس پرداخته شود یا مسائل مربوط به حوزه معدن نیز 
مورد توجه قرار نگرفته است. ما ادعا نمی کنیم که گزارش کمیسیون تلفیق نقصی 
ندارد همانطور که لایحه دولت نیز نقص داشــت گزارش کمیسیون نیز ایراداتی 

دارد که باید برطرف شود.

سرویس سیاســی -نمایندگان در جریان بررسی طرح دو فوریتی اصاح 
بند)ز(تبصره )۲۰( ماده واحده قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشــور اعاده شده از 
شــورای نگهبان بر مصوبه قبلی خود مبنی بر تمدید برنامه ششــم توسعه تا پایان 
سال ۱۴۰۲ اصرار ورزیدند.نمایندگان در جلسه مجلس شورای اسامی در جریان 
بررســی گزارش کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات در مورد طرح دو فوریتی 
اصاح بند)ز(تبصره )۲۰( ماده واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور )تمدید 
قانون برنامه پنجساله ششم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسامی 
ایران )۱۴۰۰-۱۳۹۶( اعاده شــده از شــورای نگهبان با ۱۷۰ رأی موافق، ۱۸ رأی 
مخالــف و ۹ رأی ممتنع از مجموع ۲۴۱ نماینده حاضر در صحن بر مصوبه قبلی 

خود اصرار ورزیدند.

ابوترابی تشریح کرد؛

آخرین وضعیت رسیدگی به طرح 
ساماندهی تجمعات در کمیسیون 

امور داخلی مجلس

امیرعبداللهیان مطرح کرد؛

آماده تنظیم و امضای سند جامع 
همکاری های ایران و عربستان هستیم

سلیمی عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی:

مجلس ماشین امضا نیست

برنامه ششم توسعه تا پایان سال 
۱۴۰۲ تمدید شد
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